
 بنابر اعلام وزارت بهداشت، پويش »من هم تست اچ آي وي مي دهم« 
از ۲۰ آبان تا ۲۰ آذر ۱۴۰۳در سراس��ر كش��ور برگزار مي شود. در اين 
پويش آزمايش اچ آي وي، پس از مشاوره و تنها با رضايت فرد به صورت 
رايگان و محرمانه انجام مي ش��ود. تست تشخيصي اچ آي وي در مراكز 
مش��اوره بيماري هاي رفتاري به صورت كاملًا محرمان��ه و رايگان در 
دسترس اس��ت. آدرس مراكز ارائه دهنده خدمت تشخيص اچ آي وي 
از طريق سايت https://icdc. behdasht. gov. ir/vct قابل دسترس 

عموم است. 
 رئيس ش��وراي عالي استان ها از ارس��ال طرح هفت ساله شدن دوره 
ششم شوراها )افزايش مدت فعاليت دوره شش��م( به مجلس شوراي 
اسلامي خبر داد و گفت: در صورت موافقت، مدت فعاليت شوراي فعلي 

از چهار سال به هفت سال افزايش خواهد يافت. 
 استاندار تهران گفت: براي اينكه در ش��هر تهران به متوسط سرانه 

آموزشي برسيم، بايد ۱۳ هزار كلاس درس احداث كنيم. 
 رئيس سازمان بهزيستي كشور از طراحي نش��ان طلايي و نقره اي 
براي اهدا به س��اختمان هاي بخش خصوصي و عمومي مناسب سازي 
ش��ده براي اش��خاص داراي معلوليت خبر داد و گفت: به علت اينكه 
در سرشماري هاي عمومي اطلاعات اش��خاص داراي معلوليت مجزا 
ثبت نمي شود، ما هيچ اطلاعات دقيقي در مورد تعداد اين افراد و نوع 

معلوليت ها نداريم. 
 مدير كل دفتر طب ايراني و مكمل وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي اعلام كرد كه ايران پس از چين، هند و امريكا، در رتبه چهارم 
توليد علم طب سنتي در جهان قرار دارد كه اين امر نشان دهنده عزم 

راسخ متخصصان ايراني در توليد علم در اين حوزه است. 
 بر اساس آمار، حدود ۵۰۰ هزار حلقه چاه غيرمجاز در كشور سالانه 

۵۰ ميلياردمتر مكعب آب از آبخوان ها برداشت مي كنند. 

عدم همراهي برخي كش��ورهاي عربي منطقه و بدنه خواص آنها با قضيه 
فلسطين و مبارزه با صهيونيسم، مسئله اي اس��ت كه در سال هاي اخير 
توجه بسياري از پژوهشگران و دغدغه مندان جهان اسلام را به خود متوجه 
است؛ كشورهايي كه طبق سياست هاي عافيت طلبانه خود از كوچك ترين 
همراهي و حمايت از جريان مقاومت در فلسطين دريغ كرده و دامن خود را 

از تمام منازعات فلسطيني- اسرائيلي كنار كشيده اند. 
در روزهاي اخير انتشار ويدئويي از گفت وگوي تلويزيوني يك مفتي سعودي 
درباره قضيه فلس��طين، بار ديگر توجهات بسياري را به اين مسئله جلب 
كرده است. در اين گفت وگوي تصويري، عالم وهابي دركمال وقاحت عنوان 
مي كند كه » در قبر از ما راجع به ادرار و طهارت سؤال خواهد شد و اگر پاسخ 
ندهيم عذاب خواهيم شد، اما اگر نسبت به مسئله فلسطين پاسخي ندهيم 
عذاب نخواهيم شد«. اين گزاره نه صرفاً يك اظهارنظر كوچك و شخصي 

بلكه نمودي از افكار ريشه دوانده و قديمي وهابيت و سلفي گري است. 
 علماي وهابيت در تمام دهه ه��اي اخير نه تنها حمايت درخور توجهي از 
وضعيت مسلمانان فلسطيني نكرده اند، بلكه گاه و بي گاه با اظهارنظرهاي 
وقيحانه خود موجب تضعيف و تألم جبهه مقاومت شده اند. در سال هاي 
اخير كتابي تحت عنوان »السلفيون و قضيه الفلسطين في واقعنا المعاصر« 
منتشر شده كه به برخي از آرای بزرگان وهابيت درباره موضوع فلسطين 
پرداخته است. در قس��متي از اين كتاب به فتوايي عجيب از مفتي بزرگ 
معاصر وهابيت، ناصرالدين الباني  اشاره ش��ده كه در پاسخ به سؤال يك 
فلسطيني درباره وضعيت اسفبار مردم اين كشور گفته است : » هر مسلماني 
كه نمي تواند دينش را در هر سرزميني اقامه كند، لازم است آنجا را ترك 
كند و به سرزمين ديگري وارد شود كه مي تواند دينش را در آن سرزمين 

اقامه كند. مانند هجرت پيامبر از مكه به مدينه«. 
 يعني الباني صريحاً نسخه » ترك سرزمين مادري و تسليم آن به دشمن« 
را براي فلسطينيان تجويز كرده است. اخيراً هم محمد العريفي از سلفيون 
مشهور معاصر در توييتي خطاب به مسلمانان گفته بود : » تو نمي تواني براي 
مسجدالاقصي چيزي تقديم كني جز اينكه براي مردم فلسطين دعا كني!« 
علما و فقهاي سلفي نه تنها در مقام مرجعيت ديني براي عموم پيروان خود، 
بلكه در قامت ايدئولوژيس��ت هاي بي غيرتي، عقايد و افكار عافيت طلبانه 
خود را در بدنه سياسي كش��ورهاي عربي بسط مي دهند و همين فتاوي 
نقش بسزايي در انفعال مردم و دولت هاي عربي ايفا مي كند. به عبارت ديگر 
انفعال و عدم تحرك و حمايت كشورهاي عربي از مسئله فلسطين، صرفاً 
در نگاه سياسي آنها به وقايع خلاصه نمي شود و ريشه هاي عميق فقهي و 
كلامي دارد و فقهاي سلفي به طور تمام وقت در حال تأمين فكري محافل 

تصميم ساز اين جوامع هستند. 
قطعاً در مقابل اين جريان منحط فكري، علماي بزرگ اهل  تسنن و محافل 
مقبول فكري نظير جامعه الازهر مي توانند نقش پررنگي در خنثي سازي 
اين خيانت فقهي و تنوير افكار مردم و سياستمداران كشورهاي عربي ايفا 
كنند. بيان فتاوي فقهي و نگارش مقاله ها و برگزاري جلسات و گعده هاي 
علمي و صدور بيانيه ها و فراخوان ها از جانب علماي اهل تسنن، نظير كاري 
كه علما و فقهاي ش��يعه انجام داده اند، مي تواند تأثي��ر زيادي در بيداري 

ملت هاي عربي و نقش آفريني آنها در قضيه فلسطين داشته باشد. 

نكير و منكر
 در حجاز!

مهدی مولایی واقعاً ما باسواديم؟!
شما هم امروز صبح با صداي زنگ هشدار 
تلفن همراهتان بيدار شديد؟ اگر درست 
حدس زده باش��م ش��ايد بع��د از آن هم 
پيام هاي تلفن همراهتان را چك كرديد 

و بعد از رختخواب بيرون آمديد. 
ش��ايد تلويزيون را روشن كرديد و بعد 
صبحانه خورديد و س��پس در مس��ير 
محل كار ي��ا تحصيل از راديو وس��يله 
نقليه خود يا تاكسي اينترنتي اي كه با 
آن به مقصد رفتيد به موسيقي يا اخبار 
گوش كرديد يا در مسير در شبكه هاي 
اجتماعي چند دقيق��ه وقت گذرانديد تا به مقصد برس��يد يا اصلًا 
مشغول خواندن يك كتاب بوديد. آيا توجه داريد كه در تك تك اين 
اقدامات با يك رسانه سر و كار داشتيد و پيام هاي گوناگون شنيدني 

يا ديدني را دريافت كرديد؟ 
بله، در دنياي امروز رسانه ها ما را احاطه كردند و سعي مي كنند افكار، 
احساسات و رفتار ما را تحت تأثير قرار دهند. از بيلبورد تبليغاتي كه در 
مسير نظرمان را جلب مي كند و مي خواهد كالايي را به ما غالب كند تا 
پيام هايي كه در مطبوعات و راديو و تلويزيون يا شبكه هاي اجتماعي 
دريافت مي كنيم هر يك با هدفي ما را خطاب قرار مي دهند. اينجاست 
كه براي تحليل اين پيام ها و گزينش كردن اينكه كدام را بپذيريم يا نه 
و چرايي توليد و انتقال پيامش را درك كنيم بايد به يك مهارت مسلح 

شويم كه آن  را »سواد رسانه اي« مي نامند. 
س��واد رس��انه اي به عنوان يك مهارت ضروري براي زندگي در عصر 
اطلاعات شناخته مي شود كه به توانايي تحليل، ارزيابي و توليد محتوا 
در رسانه هاي مختلف اشاره دارد. اين مهارت به افراد كمك مي كند تا به 
طور انتقادي به پيام هاي رسانه اي نگاه كنند و توانايي تشخيص حقيقت 
از دروغ را پيدا كنند. در عصر ديجيتال، جايي كه اطلاعات به س��رعت 
منتشر مي شود و دسترسي به آن آس��ان است، داشتن سواد رسانه اي 

بيش از هر زمان ديگري ضروري است. 
تاريخچه سواد رسانه اي به دهه ۱96۰ برمي گردد، زماني كه محققان 
شروع به شناسايي تأثيرات رسانه ها بر رفتار و افكار انسان ها كردند. يكي 
از اولين مراجع در اين زمينه، »مارشال مك لوهان« بود كه در كتاب خود 
با عنوان »ميدان هاي گرم و سرد« )۱967( به بررسي تأثيرات رسانه ها 
بر فرهنگ و جامعه پرداخت. او بيان كرد كه »رسانه خود پيام است« و 

اين جمله نشان دهنده اهميت نوع رسانه در انتقال پيام ها است. 
بعد از آن با ظهور تلويزيون و اينترنت، نياز به س��واد رس��انه اي بيشتر 
احساس ش��د تا اينكه در دهه ۱99۰، س��ازمان هاي بين المللي مانند 
يونسكو شروع به ترويج سواد رس��انه اي كردند و به تدريج برنامه هاي 

آموزشي براي ارتقای اين مهارت ايجاد شد. 
در سال هاي اخير، سواد رس��انه اي به عنوان يك موضوع مهم در نظام 
آموزش��ي و فرهنگي ايران نيز مطرح شده اس��ت. با توج��ه به افزايش 
دسترسي به اينترنت و رسانه هاي اجتماعي، جوانان و نوجوانان بيشتر 
از هر زمان ديگري در معرض محتواي رسانه اي قرار دارند. اين امر نياز 
به آموزش سواد رسانه اي را ضروري كرده است. سازمان ها و نهادهاي 
مختلفي در ايران هم از جمله وزارت آموزش و پرورش و وزارت فرهنگ 
و ارشاد اس��لامي از يك سو و س��ازمان بس��يج در قالب نهضت سواد 
رسانه اي انقلاب اسلامي)نسرا( از سوي ديگر تلاش هايي براي ترويج 
سواد رسانه اي انجام داده اند. مؤسس��ات خصوصي ديگري نيز به اين 
حوزه ورود داشته اند. برنامه هاي آموزشي و كارگاه هاي مختلفي در اين 
زمينه برگزار شده است كه هدف آنها ارتقای توانايي تحليل و ارزيابي 

محتواي رسانه اي در بين است. 
با اين حال بايد پرسيد كه ما ايراني ها باسواد هستيم؟ منظورم از سواد 
همان سواد رسانه اي است، چراكه سواد خواندن و نوشتن سال هاست 
كه ديگر به عنوان س��واد پايه ش��ناخته مي شوند و س��واد اطلاعاتي و 
س��واد ديجيتال هم به انواع آنها افزوده شده اس��ت. ب��ا توجه به اينكه 
آمار و اطلاعات دقيقي در اينباره نيس��ت نمي توان پاس��خ مطلق داد، 
اما براس��اس برون داد وقايع كه  طي زمان بروز مي كند مي توان گفت 

پاسخ منفي است. 
اگر چه در برخي مقاطع تحصيلي طي چند س��ال اخير به بحث سواد 
رسانه پرداخته شده است، اما عموم جامعه اطلاعاتشان در اين زمينه 
ناكافي اس��ت و در برهه هايي ديده مي ش��ود كه حتي فضاي مجازي 
امنيت رواني را به همي��ن دليل مختل مي كند، بنابراي��ن بايد در اين 
زمينه بيشتر گفته و شنيده شود و از منظرهاي مختلفي به اين موضوع 

پرداخته شود. 
در اينجا خالي از لطف نيست تا دلايلي از اهميت سواد رسانه را بدانيم. 
يكي از بزرگ ترين چالش هاي امروز، حجم بالاي اطلاعات نادرست و 
اخبار جعلي است. سواد رسانه اي به افراد كمك مي كند تا منابع معتبر 
را شناسايي كنند و از اطلاعات نادرس��ت دوري كنند. سواد رسانه اي 
به افراد اين امكان را مي دهد كه به طور انتقادي به محتوا نگاه كنند و 
سؤالاتي مانند »اين پيام چه هدفي دارد؟« يا »اين منبع چقدر معتبر 
است؟« را مطرح كنند. اين روش كمك مي كند تا از پذيرش بي چون 
و چرای اطلاعات پرهيز شود. از س��وي ديگر با شناخت نحوه عملكرد 
رس��انه ها و تكنيك هاي آن، افراد مي توانند بهت��ر بفهمند كه چگونه 
تبليغات و پيام هاي رسانه اي  روي آنها تأثير مي گذارد. بايد توجه داشت 
سواد رسانه اي تنها محدود به مصرف محتوا نيست، بلكه شامل توليد 
محتوا نيز مي شود. با يادگيري مهارت هاي لازم براي توليد محتوا، افراد 

مي توانند در جامعه نقش آفريني داشته باشند. 

| روزنامه جوان |  شماره 7167   885230603سرويس اجتماعي سه شنبه 22 آبان 1403 | 10 جمادی الاول 1446|

 مهم تري�ن مش�كل امروز دانش�گاه 
فرهنگيان از نظر شما چيست؟ 

به نظر مي رسد مهم ترين مس��ئله امروز دانشگاه 
فرهنگيان كيفي��ت و فرايند تربيت معلم اس��ت. 
بدون ش��ك وقتي افرادي وارد دانشگاه فرهنگيان 
مي شوند بايد با كيفيت بالايي از آنجا فارغ التحصيل 
ش��وند، چراكه وظيفه تعليم و تربيت آينده سازان 
را برعهده دارند، اما گاهی ش��اهد آن هس��تيم كه 
اقدامات سطحي نگرانه اي انجام مي شود و خبري 
از دوره هاي آموزش��ي خاص نيست كه اثربخشي 
لازم در اين حوزه داش��ته باش��د. يك جنبه از اين 
موضوع، حتماً كيفيت ورودي هاس��ت، كه آزمون 
ويژه دانش��گاه فرهنگيان و مصاحب��ه اختصاصي 
به اين موضوع مي پردازد و بس��يار مهم اس��ت، اما 
مس��ئله قابل توجه اين اس��ت كه ما افراد را براي 
چ��ه فرايندي، با چه اب��زاري و بر چه اساس��ي و با 
چه اس��تادي ارتقا مي دهيم. وضعيت تربيت معلم 
در دانشگاه فرهنگيان بايد ارتقا پيدا كند. دخالت 
نماين��دگان در انتصاب��ات و همچنين ضعف هاي 
اجرايي در اين دانشگاه، نشان مي دهد كه اين مركز 
آموزشي از وضعيت قابل توجهي برخوردار نيست و 

نياز به بازنگري و توجه بيشتري دارد. 
از يك س�و بايد ظرفي�ت پذيرش در 
دانشگاه فرهنگيان افزايش پيدا كند 
و از سوي ديگر اين دانشگاه مشكلات 
اعتبارات مال�ي دارد! پ�س چه بايد 

كرد؟
بله درست است. طبق قانون برنامه هفتم توسعه، 
ظرفيت پذيرش در دانشگاه فرهنگيان، يعني تعداد 
دانشجويان آن، بايد افزايش پيدا كند، اما اين كار 
نياز به توسعه امكانات و اعتبارات مالي دارد. اگر ما 
تعداد دانش��جو را افزايش دهيم ول��ي تجهيزات و 
امكانات را توسعه ندهيم، دانشگاه دچار چالش هاي 
عديده اي خواهد شد، بنابراين مسئله  اعتبار مالي 
دانشگاه، بسيار جدي اس��ت. امروز بيشتر هزينه 
دانشگاه از هزينه پذيرش و كسرحقوق  از دانشجو 
معلمان تأمين مي ش��ود، در صورتي كه بايد سهم 
دانش��گاه در بودجه عمومي كش��ور ارتقا يابد تا از 
اين موضوع فرار كند. بدون شك نقش نمايندگان 
مجلس براي حل اين مسئله ريشه دار اهميت دارد 
و آنه��ا مي توانند نقش مهم��ي در ارتقاي كيفيت 

دانشگاه ايفا كنند. 
كسر حقوق از دانشجو معلمان، آنها 
را بي انگيزه كرده اس�ت. بارها و بارها 
ش�اهد انتقادات اين گروه از معلمان 
بوديم، اما توجهي به مش�كلات آنها 
نشده است. به نظر شما چطور مي توان 
به دانشجو معلمان انگيزه داد تا با فراغ 
بال بيشتري س�ر كلاس درس حاضر 

شوند؟
علاوه بر مشكلات مالي دانش��جو معلمان، يكي از 
چالش هاي بنيادي اين اس��ت كه آنها بعد از پايان 
چهار سال تحصيل، سنجيده نمي شوند! در چنين 
ش��رايطي انگيزه اي براي اين معلمان نمي ماند كه 

بخواهند مطالعه بيشتري داشته باشند يا در نقش 
خودشان موفق عمل كنند. 

بايد براي اين رفتار اش��تباه فكري شود و دانشگاه 
پس از فارغ التحصيلي دانش��جويان، برنامه ريزي 
مناسبي برايشان داشته باشد؛ مثلًا در سال آخري 
كه دانشجو دارد فارغ التحصيل مي شود، او را محك 
بزند و ارزيابي كن��د. در صورتي كه ف��رد، گواهي 
صلاحيت حرفه معلمي را گرفت، او را به كار بگيرد. 
به عبارت ديگر، تفاوتي ميان كس��ي كه خوب كار 
مي كند و كسي كه خوب كار نمي كند، وجود داشته 
باش��د. علاوه بر اين، مش��وق هايي كه براي جذب 
افراد بهتر به تربيت معلم پرداخت مي شود، نبايد 
به مانعي براي مواجهه با افراد ضعيف تبديل شود؛ 
مثلًا اگر فردي چهار سال در دانشگاه تربيت معلم 
آموزش ديده اما ضعيف عمل كرده، بايد اخراج شود، 
در صورتي كه شاهد آن هس��تيم به دليل دريافت 
حقوق چهار ساله و تلقي فرد به عنوان معلم، هيچ 
مواجهه اي با او انجام نمي شود و با هر معدلي و هر 
نمره اي كه كس��ب مي كند وارد آموزش و پرورش 

مي شود، امري كه آسيب هايي به دنبال دارد. 
بنابراين بايد ما يك فرايند معن��ادار در قالب نظام 
جامع تربيت معلم طراحي كنيم كه فرايند جذب، 
پذي��رش، ارتقا، تربي��ت و حتي اح��راز صلاحيت 
معلمان را ش��امل ش��ود و در اين فرايند، معلم را 
براساس عملكرد كلاسي و تدريسش ارزيابي كنيم. 
اگر اين اتفاق بيفتد، نظام انگيزش��ي معلمان ارتقا 
پيدا مي كند و كيفيت دانشجو معلمان خروجي نيز 

افزايش مي يابد. 
مي داني�م ك�ه اگ�ر معلم خوب�ي در 
دانش�گاه فرهنگي�ان تربيت ش�ود، 
تأثير زيادي بر نس�ل آين�ده خواهد 
داشت. ش�ما چقدر موافق هستيد و 

چه كارهايي بايد انجام بدهيم؟
هركس كه درك كند و از فكر استراتژيك برخوردار 
باشد، متوجه مي شود كه مركز توجه نظام بايد امروز 
تربيت معلم باشد، چراكه اوست كه نيروي انساني 
آينده را تربيت مي كن��د. بنابراين هر چه روي اين 

مسئله سرمايه گذاري 
ش��ود، چندين هزار 
برابرش را برداش��ت 
خواهيم ك��رد. توجه 
به معلم��ان و تعليم و 
تربيت باكيفيت، سهم 
 ،GDP قابل توجهي در
رشد و پيشرفت كشور، 
فناوري، توس��عه ش��اخص هاي اي��ران و حتي در 
نظام بين الملل خواهد داشت. بنابراين بايد تمركز 
ويژه اي روي كيفيت دانش��گاه فرهنگيان باش��د 
تا فارغ التحصي��لان آن كه تأثي��رات زيادي روي 
آينده كشور دارند، به بهترين شكل ممكن ايفاي 

نقش كنند. 
با اين تفاسير رفع مشكلات دانشگاه 
فرهنگيان بايد در اولويت همه كارها 
قرار بگيرد. علل اصلي غفلت از آن را 

چه مي دانيد؟   
علل اصلي را نفوذ، پيچيدگي و دشواري فرآيند، عدم 
فهم تربيتي در متوليان و سياسي كاري مي دانم. ما 
بايد اين دانش��گاه را عاري از سياست بدانيم و اين 
مكان را جايي براي پيشرفت درنظر بگيريم كه در 
آن، به دور از رويكردهاي سياسي، معلم تربيت كنيم 

تا به بهترين شكل ممكن نقش آفريني كند. 
 مدت�ي اس�ت درخواس�تي مبني بر 
افزايش س�قف س�ني ب�راي ورود به 
دانش�گاه فرهنگي�ان ت�ا 30 س�ال 
مطرح شده است. ش�ما چقدر با اين 

درخواست موافقيد؟
سؤال اينجاست كه شايد عده اي بيايند و بگويند، 
چرا ۳۰ سال؟ ۳۲ساله ها را هم پذيرش كنيد! بايد 
به اين مسئله مهم توجه شود كه اصلاً افزايش سقف 
سني به چه علتي وضع مي شود، بايد اين موضوع به 
صورت كارشناسي بررسي ش��ود و مبتني بر نظام 

جامع به يك الگوي مناسبي برسد. 
از نظر من، نه تنها اين سن نبايد افزايش پيدا كند، 
بلكه بايد كاهش هم داشته باشد، چراكه سن كمتر 

قابليت تربيت پذيري بيشتري دارد. بنابراين نظر من 
اين است كه جذب شغل معلمي از طريق كنكور و 
مختص به دانش آموزان باشد و مختص افرادي كه 
از كنكور سراسري قصد ورود به اين شغل را دارند. 
نه افرادي كه آموزش هاي ديگر ديده  و راه به جايي 
نبرده اند و حالا مجدداً بازگش��ته اند تا معلم شوند. 
آن دس��ته از افرادي كه علاقه يا امكان نداشتند يا 
شرايط برايش��ان فراهم نش��ده كه معلم شوند، از 
طريق كنكور ماده ۲۸ يا كنكور كارشناسي ارشد 
وارد فرايند معلمي ش��وند. از طرفي به عقيده من، 
دوره جذب ماده ۲۸ كه الان دارد از سال ۲۰ تا ۴۰ 
سال انجام مي شود نيز بايد تغيير پيدا كند و تا ۳۰ 
سال كاهش پيدا كند،  تا اين گروه سني كه انگيزه 
دارند و به علتي نتوانسته اند وارد شغل معلمي شوند، 

از طريق كارشناسي ارشد، معلم شوند. 
قرار بود نخبگان علم�ي، فرهنگي و 
ورزشي كشور در دانشگاه فرهنگيان 
ب�دون ش�ركت در كنك�ور پذيرش 
ش�وند، ام�ا هن�وز اي�ن كار متوقف 
مانده است. متوقف ماندن اين طرح، 
چه آس�يب هايي مي تواند ب�ه دنبال 

داشته باشد؟ 
به نظر مي رس��د اين كار ص��ورت خواهد گرفت. 
احتمالاً با توج��ه به تغييرات دول��ت و بازنگري ها 
و رويكردهايي كه وجود داش��ته، اي��ن كار تا الان 
متوقف مانده است، اما بايد پيگيري كرد تا سريع تر 
اين اتف��اق بيفتد. البته ش��اخص ها و چالش هايي 
در اين حوزه خواهد بود؛ مثلًا اينكه اگر دانش��گاه 
فرهنگيان اين فراخوان را الان اعلام كند، احتمالاً 
افراد بس��يار زيادي متقاضي ثبت نام مي شوند. به 
هر حال، از مثلًا صد هزار نف��ري كه در اين فرايند 
شركت خواهند كرد، ۳،۲ هزار نفر قبول مي شوند، 
شبيه آزمون هاي استخدامي، اما تمامي افرادي كه 
رد مي شوند، چون اينجا يك بستر استخدام دارد و 
خود را ذي حق قلمداد مي كنند كه حقشان تضييع 
شده، به اين فرايند اعتراض مي كنند. از آنجايي كه 
در يك شرايطي قرار داريم كه سياستگذار، قانونگذار 
و مجري از اعتراض ه��راس دارند، بنابراين برآورد 
مي شود اين فراخوان منجر به اعتراض عده اي شود 
و دستگاه را دچار اختلال كند، بنابراين مسئولان 
را از رفتن به س��مت اين اقدام دور مي كند، چراكه 
ممكن اس��ت حجم اعتراضات به قدري بالا بگيرد 
كه دستگاه قادر نباشد بدان پاسخ بدهد. به همين 
دليل مسئولان تلاش مي كنند با يك مدل متعارف 

همه پذير اين كار انجام شود. 
به عقيده م��ن، اگر ج��ذب نخبگان در دانش��گاه 
فرهنگيان ب��ه گفتم��ان تبديل ش��ود، آموزش و 
پرورش راحت تر مي توان��د اين كار تحولي و جدي 
را دنبال كند. در چنين شرايطي، آمادگي اين كار 
فراهم مي شود. در اين زمينه، رسانه ها نقش مهمي 
را مي توانند ايفا كنند، آنها مي توانند از فرآيندهاي 
طرح ش��ده، حمايت كنند و جري��ان اجتماعي را 
هدايت كنند تا به بهترين شكل ممكن اين كار به 

نتيجه برسد. 

گويي قرار نيست هيچ مشكلي حل ش�ود، حداقل نه تا زماني 
كه به جاي انجام كار تخصصي، عمده انتخاب ها براساس روابط 
اس�ت! يعني در واقع افرادي كه در رأس امور ق�رار مي گيرند، 
منتصب مي ش�وند نه منتخب. اين يعني پشت كردن به نيروي 
كارآمد و باز كردن مس�ير براي اف�رادي كه به دليل نداش�تن 
تخصص كافي توان بازكردن گره از مشكلات را ندارند. مسئله 
اتفاق پيش و پا افتاده اي نيس�ت. داستان بر سر حل مشكلات 
افرادي است كه قرار است آينده سازان جامعه را تربيت كنند، 
اما خود چنان غرق در مشكلات هستند كه تواني برايشان جهت 
تربيت آينده س�ازان نمي ماند! معلمان بايد آس�وده ترين قشر 

جامعه باشند، هم به لحاظ مالي و هم به لحاظ معنوي تا علاوه بر 
كار روتين خود خلاقيت هايشان هم شكوفا شود، اما بي انگيزگي، 
اعتراض مداوم و خسته ش�دن از كار، تنها چيزي است كه اين 
روزها از جامعه معلمان و مدرسان مي بينيم. حيف است، تك تك 
معلمان مي توانند فرصتي باشند براي حل گوشه اي از مشكلات 
جامعه، اما زماني كه آنها را به اين چشم ببينيم.  اتفاق خوبي در 
دولت گذشته افتاد و آن جذب ورودي هاي دانشگاه فرهنگيان با 
توجه به تعدد بازنشستگي و نياز مبرم آموزش و پرورش به معلم 
بود. با وجود اين، اما  تحول جدي در اين دانشگاه رخ نداد، چراكه 
ارتقاي كيفيت فرآيند تربيت معلم به طور محسوسي انجام نشد. 

شايد يكي از دلايلش اين باشد كه دانشگاه فرهنگيان، هنوز بر 
اساس معماري كلان برنامه درسي س�ابق كه قبلًا نگارش شده 
فعاليت مي كن�د و البته دلايل ديگري ني�ز در اين رابطه وجود 
دارد كه همه شان نشان مي  دهد اين دانشگاه همچنان نتوانسته 
منطبق بر رويه هاي تحولي و نياز روز آموزش و پرورش حركت 
كند. ديگر واضح و نمايان است كه دانشگاه فرهنگيان به تمركز 
و توجه بيش�تري نياز دارد و اين نياز بي�ش از هر زمان ديگري 
حس مي شود. به منظور بررسي چالش هاي دانشگاه فرهنگيان 
و يافت�ن راهكار ب�راي بهبود وضعي�ت آن، »ج�وان« با حميد 
رفيعي، پژوهش�گر حوزه تعليم و تربيت گفت وگو كرده است. 

دانشگاه فرهنگيان اسير سياسي كاري
نفوذ  و دشواري فرآيندها شده است

بررسي چالش هاي دانشگاه فرهنگيان در گفت وگوي »جوان« با پژوهشگر حوزه تعليم و تربيت

مهسا گربندي
  گفت وگو

درمان 80 بيماري با خون بندناف
مدير عامل بانك خون بندناف رويان با بيان اينكه سلول هاي بنيادي 
خون بندناف و ضمائم زايماني به عنوان زباله بيولوژيكي دور ريخته 
مي ش�وند، گفت: اين در حالي اس�ت كه ضمائم زايماني ارزشمند 
هستند و در صورتي كه ذخيره شوند در حوزه پزشكي كاربرد دارند. 
مرتضي ضرابي، مدير عامل بانك خون بندناف رويان گفت: سلول هاي 
بنيادي خون بندناف و ضمائم زايماني ب��ه عنوان زباله بيولوژيكي دور 
ريخته مي ش��وند، اما بررسي ها بيانگر اين اس��ت كه ضمائم زايماني و 
سلول هاي بنيادي خون بند ناف، زباله بيولوژيكي نيستند؛ بلكه ضمائم 
ارزشمندي هستند و در صورتي كه ذخيره ش��وند، در حوزه پزشكي 
كاربرد دارند.  مدير عامل بانك خون بندناف رويان ضمن گراميداشت 
مرحوم كاظمي آشتياني اظهار كرد: مرحوم كاظمي آشتياني، بنيانگذار 
پژوهشگاه رويان، بنيانگذار تحقيقات سلول هاي بنيادي و بانك خون 
بند ناف بود. شركت فناوري بن ياخته هاي رويان در سال ۱۳۸۴ با هدف 

تأمين سلول هاي بنيادي مورد نياز مراكز پيوند راه اندازي شد. 
ضرابي درباره كاربرد س��لول هاي بنيادي توضيح داد: اگر س��لول هاي 
بنيادي مي توانند جايگزين سلول هاي بدن در بافت هاي آسيب ديده 
ش��وند، مي توانند در درم��ان بيماري ه��اي مختلف اثرگذار باش��ند. 
سلول هاي بنيادي خونس��از در بيماري هايي كه منش��أ خوني دارند، 
كاربرد دارند و سلول هاي بنيادي غير خون ساز نيز در بيماري هايي كه 

منشأ عصبي دارند، قابليت كاربرد دارند. 
مدير عامل شركت فناوري بن ياخته رويان ادامه داد: سلول هاي خون ساز 
براي درمان بيماري هايي مانند سرطان خون، تالاسمي، نقص سيستم 
ايمني و كم خوني هاي مادرزادي استفاده مي شوند. همچنين سلول هاي 
بنيادي غيرخوني مي توانند براي بيماري ه��اي عصبي و بيماري هاي 
ارتوپدي استفاده شوند كه اين موضوع در حال سپري كردن كارآزمايي 
باليني است و محققان اميدوارند بتوانند از اين س��لول ها براي درمان 
بيماري استفاده كنند.  او ادامه داد: همچنين موفق به ايجاد بانك هايي از 
سرم خون بندناف و پلاسماي خون بند ناف شده ايم كه در امور تحقيقاتي 
و درماني كارب��رد دارد. يك��ي از مهم ترين بانك هاي ش��ركت فناوري  
بن ياخته رويان، بانك اطلاعاتي HLA است كه نمونه مناسب را از ميان 
۲۳۰هزار نمونه اي خون بندنافي كه ذخيره كرده ايم براي پيوند انتخاب 
كنيم.  مدير عامل شركت فناوري  بن ياخته رويان گفت: تنها بانك ذخاير 
ژنتيك هستيم كه توانسته ايم بانك خون بند ناف، بانك سلول بنيادي 
مغز استخوان، بانك سلول بنيادي خون محيطي، بانك سلول بنيادي 
 ،HLA غيرخوني بند ناف، بانك س��لول هاي بنيادي پالپ دندان، بانك
پلاسماي خون بند ناف، بانك س��لول هاي غيرخوني بندناف را دركنار 

يكديگر ذخيره كنيم و به مراكز پيوند و تحقيقاتي ارائه دهيم. 
مدير عامل شركت فناوري هاي بن ياخته رويان در ارتباط با بومي سازي 
دانش فني بانك خون بندناف توضي��ح داد: در حال حاضر، دانش فني 
دستيابي به منابع، امكان تمايز، استفاده تحقيقاتي و درماني و نگهداري 

طولاني مدت بيش از ۲۰سال در اين بانك بومي سازي شده است. 
ضرابي با بي��ان اينكه ذخيره س��لول هاي بنيادي از اهمي��ت فراواني 
برخوردار است، گفت: اگر بخواهيم نمونه براي پيوند بيماران نيازمند را 
از ساير كشورها وارد كنيم، وزارت بهداشت مي بايست براي هر نمونه 

بيش از ۴۰هزار يورو پرداخت كند. 
ضرابي درباره كاربرد س��لول هاي بنيادي براي درم��ان بيماري ها نيز 
گفت: سلول هاي بنيادي، پتانسيل درمان ۸۰ بيماري را دارد. منظور 
از پتانسيل سلول هاي بنيادي براي درمان بيماري ها اين است كه اگر 
بتوان يك سلول بنيادي را جايگزين سلول يا بافت آسيب ديده كنيم، 
مي توان به درمان آن بيماري فكر كرد. به طور مثال در مواجهه با افرادي 
كه مبتلا به تالاسمي هستند، گفته مي شود كه سلول هاي بنيادي را از 
فردي كه بيمار با او تطابق ژنتيكي دارد، سلول هاي بنيادي خون ساز را 

دريافت كنند و به بيمار پيوند زنند. 
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